

**This is to recommend the questions on navigation for getting ready for a professional interview within the ONMA and Ukrainian maritime education curriculum applicable for deck cadets:**

1. Geographical coordinates. What reference ellipsoid is used in satellite navigation.
2. Range of visibility at sea and it's calculation – geographical and optical. Units of distance and speed measurements used in navigation.
3. Magnetic compass. Magnetic declination, deviation and magnetic compass correction. Their nature, definition and calculations.
4. Speed and distance. Calculations of the distance made good and the speed of the vessel. Speed Log correction, Speed Log coefficient, their definition and inclusion in calculations using nautical tables.
5. Navigation charts. Definition, characteristics, and types. Chart projections used in navigation.
6. Speed Logs. Types of Speed Logs and the principle of their operation.
7. Gyro Compasses. Types of gyrocompasses and the principle of their operation. Gyro precession, nature of Gyro Compass Errors. Methods of calculation of gyro-compass. Gyro-compass errors reduction/or compensation prior-to vessel's sailing to sea and during navigation at sea. Astronomical methods of a practical gyro-compass error calculation at sea.
8. Speed deviation of a Gyro Compass, its correction or accounting for the ship's dead reckoning. When does the speed deviation reach the maximum and minimum values, provided that the ship's speed is constant?
9. Numerical and linear scales of nautical chart. Scale accuracy limits.
10. Mercator Projection. Plotting of Rumb Line and Great Circle on a Mercator Chart. Earth surface image distortions and the range of latitudes between which the Mercator projection is acceptable.
11. Vessel's turn and circulation. Parameters of a vessel's turning circle elements, the turning circle tables. Computation and plotting vessel turn on chart.

12. Squat in shallow water. Methods of computation and use in Passage Planning. Static and dynamic draft of the vessel. Pilot Card. Ship's Air draft and overhead clearance.
13. Finding of a course to steer allowing for Tidal Stream or Current and Leeway, drift set plotting on Chart. Finding the direction and strength of tidal stream or current from Chart or Tables. Calculating the actual set rate of tidal stream current from DR and Fixed positions. Symbol used for indication of difference between fix and dead reckoning positions. Time and Speed Log readings computation for Dead reckoning position plotting.
14. Requirements for position fixing accuracy. Frequency of position fixing based on distance to the nearest danger.
15. Ship's position fixed by three bearings. Practical plotting. Position quality of the method. The triangle formed where the bearing lines cross. Causes for triangle existence. How to find a correct position inside/outside the triangle.
16. Combined method of position fixed of the vessel using visual bearings and radar range/s. Plotting the vessel track with account of the coastline and landmarks convenient for position fixes. Radar fixes, procedure, methods, errors of fixing.
17. Principles of navigation in narrows. Planning of passage in narrow waters, channels and canals.
18. Safe navigation in restricted visibility. Definition of restricted visibility as per the COLREG.
19. Vessel position fixing by Celestial Bodies observation, methods and preparing of a sextant for observations. Definition, nature and correction of sextant errors.
20. Determining the position of the vessel by an astronomical observation of the Sun at different times. How do you calculate latitude by Polaris or by meridian altitude of the Sun?
21. Determination of the compass correction at sea: by sunrise / sunset and the North Star.
22. Principles and benefits of astronomical observations of the Polar Star.
23. Economical aspects of a Voyage Planning. Sailing by Great Circle (GC) Methods for GC elements calculation and plotting them on the Mercator Chart. Use of the gnomonic projection charts.

24. Navigation in Traffic Separation Systems (TSS). Principles and regulations.
25. Navigational equipment installed on the Bridge – types, purpose, limitations, restrictions.
26. IALA systems
27. Principles and requirements for Nautical Charts and Publication, maintenance and correction. Temporary and preliminary notices. Chart and Publication correction records. Readiness for PSC inspection.
28. Basics of NAVAREA and NAVTEX systems. Types of NAVAREA/NAVTEX Messages. NAVAREA/NAVTEX Messages recording. Charts updates by NAVAREA/NAVTEX information
29. General information about tides and tidal currents. Elements of the tide. Terminology that refers to the tides. Chart Datum (CD) definition and types of CDs used in hydrography.
30. Finding the Tidal Information from Chart or Tables. Principles of Passage Planning in Tidal Areas
31. Methods for computation of the correction of the magnetic compass. Magnetic compass deviation observation and compensation.
32. Navigation within an area of the Traffic Control System (VTS).
33. Interpretation of COLREG-72 (very close to the text, preferably by heart).
34. Anchoring. Calculation of the safe anchorage area.
35. Standard Commands to a helmsman in English language.
36. Maritime terminology in English according to official duties and management. Understanding VMS in English.
37. Maritime terminology in English – Life saving appliances and Firefighting equipment.
38. Purpose of the Night Order Book. What does the abbreviation CPA, TCPA stand for.
39. Issues of buoyancy and stability of the vessel. Diagrams of a Static stability and a Dynamic stability, a metacentric height and criteria of stability.

40. Maneuverable Tablet for prevention collisions at sea. Speed-vector's triangle. Patterns of change in RMLs.
41. GMDSS
42. Preparation of the vessel for departure, arrival and sailing in stormy conditions. Navigation in ice conditions, the threat of icing the ship.
43. The Revised Guidance to the master for avoiding dangerous situations in adverse weather and sea conditions. Parametric Rolling Motion Diagram
44. Boarding of a pilot from a boat and from a helicopter. IMO Requirements for a pilot boarding arrangements.
45. Load line. Load line seasonal chart
46. GPS, DGPS – principle of operation, position fix quality.
47. MARPOL (Annexes 1-6)
48. Launching of boats equipped with On load or Off load device, FPD.
49. ECDIS vs ECS. IMO requirements, International Standards. Dependence of navigational sensors' data quality. Minimum required navigational sensors to be connected to ECDIS. ECDIS limitations. Maintenance of ECDIS.
50. Difference between ENC and RNC. Quality and principles of hydrographic data display. SCAMIN. IHO Standards applicable to ENC and RNC. ENC/RNC updates and process documentation. Readiness for PSC Inspections.
51. The Revised Guidance to the master for avoiding dangerous situations in adverse weather and sea conditions. Parametric Rolling Motion Diagram.

1. Географические координаты. Какой референц-эллипсоид используется в спутниковой навигации.
2. Дальность видимости в море, ее расчет - географическая и оптическая. Единицы длины и скорости, принятые в судовождении.
3. Магнитное склонение, девиация, поправка магнитного компаса. Их происхождение, определение и учет.
4. Скорость и дистанция. Определение пройденного расстояния и скорости судна. Поправка лага, коэффициент лага, их определение и учет при проведении вычислений с использованием мореходных таблиц.
5. Навигационные карты. Определение, характеристики и виды. Картографические проекции, используемые в навигации.
6. Основные типы лагов и принцип их работы.
7. Гирокомпасы. Виды гирокомпасов и принцип их работы. Прецессия гироскопа, причины поправок гирокомпаса. Методика расчета поправок гирокомпаса. Снижение/или компенсация погрешностей гирокомпаса перед выходом судна в море и во время плавания в море. Астрономические методы практического расчета поправки гирокомпаса в море.
8. Скоростная девиация ГК, ее коррекция или учет при счислении пути судна. Когда скоростная девиация достигает максимального и минимального значения при условии, что скорость судна постоянна?
9. Числовой и линейный масштабы карт. Предельная точность масштаба.
10. Меркаторская проекция, прокладка на ней локсодромии и ортодромии. Искажения изображения земной поверхности и диапазон широт, между которыми приемлема проекция Меркатора.
11. Циркуляция судна. Элементы циркуляции. Таблицы циркуляции. Графические приемы учета циркуляции на карте.
12. Проседание на мелководье. Как рассчитывается и применяется при выполнении предварительной прокладки. Статическая и динамическая осадка судна. Лоцманская карта/ Pilot Card . Ship's Air draft and overhead clearance.
13. Учет дрейфа и течения при счислении. Суммарный снос. Обозначения на карте. Прямая и обратная задачи. Графическое счисление при учёте суммарного сноса. Определение направления и силы приливов или течения по диаграммам или таблицам. Расчет направления и скорости течения

по счислению и определениям места судна. Символ, используемый для обозначения разницы между расчетным и фактическим определением места судна. Расчёт времени и отсчёта лага для определения места по счислению.

14. Требования к точности определения места судна. Частота определения местоположения в зависимости от дистанции до ближайшей опасности.

15. Определение места судна по трём пеленгам. Практическая прокладка. Точность определения. Треугольник погрешности при определении места по трём пеленгам. Причины появления треугольника. Практическое исполнение разгонки треугольника погрешности.

16. Комбинированный метод определения места судна при помощи визуальных пеленгов и радиолокационных дистанций. Прокладка курса судна с учетом береговой линии и ориентиров, удобных для определения местоположения. Определение места судна по радару, порядок действий, методы, ошибки определения места.

17. Особенности плавания в узкостях. Предварительная прокладка в узкостях и каналах/ фарватерах.

18. Безопасное плавание в условиях ограниченной видимости. Определение “ограниченной видимости” согласно МППСС.

19. Определение места судна в открытом море с использованием методов мореходной астрономии. Подготовка секстана к наблюдениям. Определение и исправление поправок секстана.

20. Определение места судна по разновременным наблюдениям Солнца. Как рассчитать широту по Полярной звезде или по меридианальной высоте Солнца?

21. Определение поправки компаса в море: по восходу/заходу Солнца и Полярной звезде.

22. Принципы и преимущества астрономических определений по Полярной звезде.

23. Экономические аспекты планирования перехода. Принципы плавания по дуге большого круга (ДБК). Способы расчета элементов ДБК и прокладка на карте меркаторской проекции. Использование карт гномонической проекции.

24. Плавание в районах разделения движения (TSS). Принципы и регулирование использования путей и систем разделения движения.

25. Навигационное оборудование, установленное на мостике – виды, назначение, ограничения.

26. Система МАМС (IALA system).

27. Принципы и требования к навигационным картам и пособиям, поддержание на уровне современности. Временные и предварительные уведомления. Регистрация/ учет корректуры карт и пособий. Готовность к проверке PSC.

28. Принципы систем NAVAREA/NAVTEX. Типы сообщений NAVAREA/NAVTEX. Регистрация сообщений NAVAREA/NAVTEX. Обновления карт по информации NAVAREA/NAVTEX.

29. Общие сведения о приливах и приливных течениях. Элементы прилива. Терминология, относящаяся к приливам. Определение Ноль глубин/ Chart Datum (CD) и типы CD, используемых в гидрографии.

30. Сведения о приливо-отливных течениях, помещенные на морских навигационных картах и таблицах. Прокладка пути судна при плавании в районах с приливо-отливными явлениями.

31. Методы расчета поправки магнитного компаса. Определение и компенсация девиации магнитного компаса.

32. Плавание в зоне действия системы управления движением (СУДС).

33. Толкование COLREG/МППСС-72 (очень близко к тексту, желательно наизусть).

34. Постановка на якорь. Расчет радиуса безопасной якорной стоянки.

35. Стандартные команды рулевому на английском языке.

36. Морская терминология на английском языке согласно должностным обязанностям и заведованию. Понимание VMS на англ. языке.

37. Морская терминология на английском языке - Спасательные средства и Противопожарное оборудование.

38. Дать понятие Night Order Book. Для чего используется. Что означает аббревиатура CPA, TCPA.

39. Вопросы плавучести и остойчивости судна. Диаграммы статической и динамической остойчивости. Метацентрическая высота. Критерии остойчивости.

40. Решение задач по расхождению судов на маневренном планшете. Векторный треугольник. Закономерности изменения ЛОДов.

41. GMDSS

42. Подготовка судна к отходу, приходу, плаванию в штормовых условиях. Плавание в ледовых условиях, угроза обледенения судна.

43. Руководство капитану по предотвращению опасных ситуаций при неблагоприятных погодных и морских условиях. Универсальная диаграмма качки.

44. Прием и сдача лоцмана с катера и вертолета. Требования к лоцманскому трапу. Требования ИМО к организации приема/сдачи лоцмана.

45. Грузовая марка. Сезонная диаграмма (карта) грузовой марки.

46. GPS, DGPS - принцип работы, точность определения.

47. МАРПОЛ (Annexes 1-6).

48. Спуск шлюпок оборудованных On load-Off load устройством, FPD.

49. ECDIS vs ECS. Требования ИМО, международные стандарты. Зависимость данных от качества навигационных датчиков. Минимально необходимые навигационные датчики для подключения к ECDIS. Ограничения ECDIS. Обслуживание ECDIS.

50. Разница между ENC и RNC. Качество и принципы отображения гидрографических данных. SCAMIN. Стандарты ИНО, применимые к ENC и RNC. Обновления ENC/RNC и регистрация записей обновления. Готовность к проверкам PSC.

51. Руководство капитану по предотвращению опасных ситуаций при неблагоприятных погодных и морских условиях. Универсальная диаграмма качки.